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Forslag til: Inatsisartutlov nr. xx af xx. xxx 2019 om støtte til personer med handicap. 

(Medlem af Naalakkersuisut for Sundhed, Sociale Anliggender og Justitsområdet) 

 

Vi vil fra Partii Naleraq hermed komme med vores bemærkninger til Forslag til Inatsisartut om 

støtte til personer med handicap.  

Vi byder fremsatte lovforslag selvfølgelig velkommen, da det ikke er et særsyn, at der tages 

økonomiske hensyn som første prioritet, når der vurderes på sager om støtte til personer med 

handicap. Vi mener at støtte til personer med handicap bliver differetieret ud fra kommunernes 

økonomiske formåen, hvor personer med handicap ofte bliver negligeret, og det medfører ofte 

utilsigtet belastning for familierne til personerne med handicap.  

Det er vores allesammens pligt, at sørge for at personer med handicap har respektable levevilkår, og 

det er også vores pligt at sikre at de lever under gunstige vilkår, og i den henseende gælder det også 

deres pårørendes levevilkår.   

Det fremlagte forslag til Inatsisartutlov skal tjene til at beskytte, og hjælpe personer med handicap 

samt deres pårørende, så de for fremtiden er sikret for bedre levevilkår her i Grønland.  

Vi hører og ser gang på gang, at der er barriere når der skal ydes støtte til personer med handicap, 

og det er en hindring for at have en normal tilværelse, og vi mener at de skal have de samme 

rettigheder og muligheder som os andre borgere. Disse forhold bør rettes op nu, så denne udsatte 

gruppe kan opnå bedre levevilkår end de har i dag.  

Kommunerne bliver samtidig underlagt medfølgende pligter i denne sammenhæng. Såfremt 

forholdene skal blive bedre end idag, skal kommunikationen til kommunerne blive bedre, da det er 

kotyme at at støtte til personer med handicap bliver nedprioriteret af kommunerne, hvor de fortolker 

lovgivningen så det kan spare på udgifterne.    

Det fresmsatte forslag søger at danne en ramme for at forbedre støtte til personer med handicap, og 

såfremt dette tiltag skal implementeres efter hensigten, er det nødvendigt med at de personer, der 

arbejder med de handicappede, skal have bedre rammer i deres arbejde, og ikke mindst skal gives 

løbende adgang til kurser.  

Vi vil benytte anledning til at påpege for Naalakkersuisut at det også nødvendigt med at overveje, 

hvilke grundlag deres aflønning skal have afsæt i, når de nu skal til at fastsætte regler for 

sagsbehandlingen på handicapområdet.   

Vi er klar over at såfremt arbejdet omkring støtte af personer med handicap skal forløbe efter 

hensigten, er det tvingende nødvendigt, at de personer der arbejder skal have gunstigere lønvilkår. 

Som eksempel vil vi drage frem, at der på alderdomhjemmene arbejder folk hvor de aflønnes med 
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mindstelønnen og endda uden tillæg, når vi nu er klar over, at arbejdet med fysisk handicappede er 

fysisk krævende.  

Det siger sig selv, at der er personaleudskiftning og mangel på personale, når lønnen ikke 

modsvarer det krævende arbejde. Vi vil henstille til at det overvejes om lønforholdende kan 

forbedres for personalet i alderdomshjemmene i den sammenhæng.  

Vores henstilling har grundlag i at aflønningen for en ufaglært i SIK overenskomstens Kap. 8 stk. 3 

er sat til mindstelønnen.   

Lovforslaget har til formål at personer med handicap får bedre levevilkår og bedre muligheder. Lad 

os håbe, at lovforslaget vil være med til at tjene til at beskytte, og hjælpe personer med handicap 

samt deres pårørende, så de for fremtiden er sikret for bedre levevilkår.  

Det skal sikres at pårørende til personer med handicap skal som andre have mulighed for restitution, 

og der skal i den sammenhæng ligeledes foretages foranstaltninger for at sikre, at støtten bliver 

bedre. 

Såfremt der sker en effektiv implementering af lovgivningen, er det nødvendigt med at der er stabilt 

arbejdskraft. Sådan som Naalakkersuisut lægger op til at loven implementeres, er det usikkert at der 

sikres nok arbejdskraft til at dække behovet, og vi vil i den sammenhæng henstille til at personalet 

skal have bedre rammer i deres arbejde, og ikke mindst skal gives løbende adgang til kurser, de skal 

planlægges mere bæredygtigt.  

Vi er klar over at kvaliteten i arbejdet omkring støtte til personer med handicap idag ikke er 

optimal, og vi håber at lovforslaget giver bedre rammer for at gøre det bedre, og vi vil benytte 

anledningen til at opfordre Naalakkersuisut om at følge godt med i udviklingen indenfor området. 

Vi vil gerne undgå støtte til personer med handicap bliver nedprioriteret af kommunerne, hvor de 

fortolker lovgivningen så det kan spare på udgifterne. Det betinger at de givne retningslinjer følges 

til punkt og prikke af kommunerne.  

Vi vil benytte anledning til at sige tak til handicaptalskvindens målrettede arbejde, og fordi hun 

sammen med forvalningens personale gør et godt stykke arbejde. 

Vi vil med disse bemærkninger henvise lovforslaget til viderebehandling i socialudvalget.  

  


